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Z E M Ř E L  V Á C L A V  V O J T Ě C H

V letošním jaru si bohužel na svůj vkus až příliš často musím 
připomínat verše Jaroslava Seiferta z jeho překrásné Písně 
o Viktorce:

Jde každému smrt mlčky vstříc,
nemilosrdná pilná žnečka.

Neodpočine, neposečká
a jde zas dál jakoby nic.

MUDr. Zdeněk Kašpar v Rychnově, kamarád Milan Vondráček
v Praze a teď Václav Vojtěch z Deštného. Tři ex- Opočeňáci, 
kteří se vydali zkoumat, jaké to opravdu je v té jiné dimenzi, 
nazývané oním světem.

Bez ohledu na víru či nevíru v život po životě, po každém, kdo 
odejde a kdo byl někomu drahý, zůstává na světě podivné 
hluché prázdno, které se sice snažíme zaplnit vzpomínkami, 
ale ono zeje stále, a jen milosrdný čas je ochoten nabízet nám 
ne-li zapomnění (to by ani nebylo dobré), tedy smíření. Při-
jetí. Zákonu neutečeš, člověče. Ještě že ty vzpomínky máme: 
Když jsem se po dlouhých letech, přinejmenším po šedesáti, 
na deštenských Slavnostech skla znovu potkal s Václavem 
Vojtěchem, hned jsme oba brnkli na jedinou společnou stru-
nu, na to, jak jsme se vedle sebe octli na opočenském divadel-
ním jevišti, když s ním a s námi dětmi ze školy čerstvá slečna 
učitelka Marie Nucová (pro neznalé: krátce nato až dodnes 
Cihlářová) secvičila pohádkovou hru Jaroslava Průchy Mat-
čino srdce. Vašek Vojtěch v ní hrál krále a my školáci (dovo-
lil nám, abychom mu říkali Vašku) jsme kolem něj skotačili 
coby skřítci a skřítkyně. A byl to skvělý, nádherný král, třeba-
že, pokud mě paměť neklame, zprvu se roli bránil. Asi že si ne-
troufal lézt do divadelnického zelí svému bratru Jiřímu, v té 
době výrazné opoře opočenských divadelníků. Nakonec nalé-

hání podlehl a my, tehdejší děti a dnes kmeti, na to vzpomíná-
me, kdykoli se sejdeme, třeba s Olgou Hostovskou- Castiello-
vou, s Věrou Novotnou-Eliškovou, ano i s odešlým Milanem 
Vondráčkem, s Václavem Marešem a dalšími. Náš král však 
záhy potom z Opočna zmizel výše do hor, pracoval u lesů, 
a jistě není náhodou, že se na něj nedávno chtěla obrátit také 
paní Kristina Colloredo-Mansfeldová, aby jí byl nápomocen 
při rozpomínání na dětství. Bohužel v poslední době už mu 
zdraví nesloužilo. Když jsme se v Deštném potkali loni v srp-
nu znovu, bylo vidět, že jeho svíce pomalu dohořívá. Teď tedy 
dohořela, a nám nezbývá říct než děkujeme, nezapomeneme. 
Ale napadá mě, jestli se někdo nepodiví, proč o něm Opočen-
ské noviny píšou a proč na něj a na další už jen bývalé Opo-
čeňáky vzpomínat, a proto vás, vážení čtenáři, prosím o sho-
vívavost. Zkuste raději přijmout myšlenku, že nikdo, kdo kdy 
v Opočně žil a kdo se k němu vždy a všude hlásí, není Opo-
čeňák doslova bývalý. Že mu spíše sluší přívlastek věrný. 
Zanechal zde stopu, a to je rozhodující. Ostatně to bylo pře-
svědčení výše zmíněného Milana Vondráčka, který se v Pra-
ze tak obětavě staral o Sdružení rodáků a přátel Opočna. To 
by teď bez něho nemělo zaniknout, ba právě naopak, mělo by 
se rozšířit, vždyť rodáci a přátelé žijí i v jiných městech. Jen-
že organizovat taková setkání, ač řídká, vyžadovalo by širší 
agendu, než jakou může zvládnout jedinec. Co na to Ty, ofi -
ciální Opočno? Nestojí to za úvahu? Dostal jsem se tak od 
vzpomínky na Václava Vojtěcha dál, než jsem původně za-
mýšlel, ale když všude okolo bují krize, taková i onaká – hos-
podářská, fi nanční, mravní – pak ti, co mají společné kořeny, 
měli by držet při sobě. Staří i mladí. Bez paměti je totiž výhled 
do budoucnosti jen matný a planý.  Miloň Čepelka

OPĚT CHYSTÁME PROCHÁZKY OPOČNEM

Naše skupina se začala scházet v roce 2008. Naší snahou je 
zaznamenat vzpomínky pamětníků. A tak chodíme dům od 
domu a naši starší a staří vzpomínají, diskutují a vyprávějí. 
Začínají krásné dny, opět se začneme scházet.
 Tak jako v loňském roce – zprávy o termínu procházek 
a místě srazu budou vyvěšeny u paní Jitky Kvasňové v pen-
zionu Orchidea. Jsme závislí na předpovědi počasí, nemůže-
me tedy den stanovit příliš dopředu. Vždy vyčkáme do čtvrt-
ka – pokud bude vše vypadat nadějně, informaci o nejbližší 
procházce dáme do výlohy vždy ve čtvrtek kolem poledne. Už 
se na vás těšíme. D. Marková
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Foto z připravované knihy Vzpomínky na Opočno. Na snímku 
Václav Vojtěch a Kristina Colloredo-Mansfeldová.

z  o b s a h u  č í s l a  —
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P I E T N Í  V Z P O M Í N K O V Ý  A K T
N A  K U P K O V Ě  N Á M Ě S T Í

Ve čtvrtek 7. května v 18 hodin se sejdou u pomníku padlých na 
Kupkově náměstí zástupci města, Sokolu a protifašistických 
bojovníků, aby uctili památku padlých ve druhé světové válce.

Pozvánka na 21. jednání zastupitelstva
21. jednání zastupitelstva města se koná v pondělí

18. května 2009 od 18 hodin v Kodymově národním domě.

Základní škola Opočno děkuje správě majetku města a všem 
jejím zaměstnancům za úpravu svahu u budovy čp. 313 a fi rmě 
Štěpánek s.r.o za stavební práce na dvorku u budovy čp. 4.
 Mgr. Jana Hrnčířová

Informace z rady města ze dne 27. 4. 2009
— Rada města rozhodla o zrušení zadávacího řízení na kame-
nické práce na veřejné zakázce „Oprava kašny na Kupkově 
náměstí v Opočně.“ V nové poptávce bude zohledněn nový 
způsob opravy kašny dle návrhu pana Doupala, kterým bu-
dou obeslány opočenští kameníci a pan Doupal ze Šternberka. 
Požadovaná záruční doba bude min. 36 měsíců. Na části pro-
tlak pro kašnu a vodovodní přípojka vč. technologie je staros-
ta oprávněn podepsat smlouvy o dílo.

— Rada města schválila návrh stavební komise na způsob ře-
šení II. etapy rekonstrukce sociálního zařízení v druhé budo-
vě MŠ, aby došlo k navýšení kapacity. S ohledem na konstrukč-
ně dispoziční řešení druhé budovy MŠ nelze rekonstrukci pro-
vést stejně jako v první budově. Nejprve se musí provést zamě-
ření samotného sociálního zařízení a zpracovat studie, která 
bude sloužit jako podklad pro projektovou dokumentaci.

— Rada rozhodla ponechat ceník koupaliště a kempu Brou-
mar beze změn, ceny budou tedy ve stejné výši jako v r. 2008.

I N S O L V E N Č N Í  R E J S T Ř Í K

Dne 16. 4. 2009 byla spuštěna nová funkcionalita na Czech 
POINTu. Jedná se o výpis z insolvenčního rejstříku, který 
je novým systémem veřejné správy. Základní úlohou insol-
venčního rejstříku je zajistit maximální míru publicity o in-
solvenčních řízeních a umožnit sledování jejich průběhu. 
Prostřednictvím insolvenčního rejstříku jsou zveřejňová-
ny veškeré relevantní informace týkající se insolvenčních 
správců, dokumenty z insolvenčních spisů i zákonem sta-
novené informace týkající se dlužníků. Rejstřík je veřejně 
přístupný (není tedy nutné ověřovat totožnost žadatele). 
Nejen věřitelé a dlužník, ale také kdokoli další, má k dispo-
zici informace o průběhu řízení. V rejstříku je nutné vyhle-
dávat na základě dvou ukazatelů – identifi kačního čísla or-
ganizace (hledání příslušné organizace) a podle osobních 
údajů (konkrétní osoba). Poplatek za ověřený výpis se ří-
dí zákonem o správních poplatcích, tzn. za první stranu 
100 Kč, za každou následující 50 Kč.
 Více informací o insolvenčním rejstříku naleznete na pří-
slušných stránkách Ministerstva spravedlnosti ČR, kterým 
je insolvenční rejstřík spravován. E. Z.

Z P R Á V Y  Z  K N I H O V N Y
 
Městká knihovna oznamuje čtenářům, že bude ve dnech 

od 8. do 12. června z důvodu dovolené uzavřena.

k n i ž n í  n o v i n k y  —

Oddělení pro dospělé
— Noah Gordon: Katalánec
 Román.

— Paul Carell: Útok na pevnost Evropa
 Invaze 1944 očima poražených.

— Barbara Cleverlyová: Diův hrob
 Román.

— Karel Cubeca: Tajemství skrytého kláštera
 Dobrodružný román.

— Petr Dvořáček: České památky UNESCO.
 Obrazová publikace s dvanácti významnými kulturními
 památkami České republiky, které jsou zapsané
 v seznamu Unesco.

— Julia Francková: Polednice
 Cena za nejlepší německy psanou knihu za rok 2007.

— Iva Hlaváčková: Lovec osudů
 Román.

— Nicole Jamet – Marie-Anne Le Pezennec: Dolmen
 Detektivka.

— Hana Marie Körnerová: Carolina
 Dramatický příběh z Francie 2. poloviny 19. století.

— Ivan Kraus: Bitte, sei nicht verrückt! = Prosím tě
 neblázni! Souběžný text v němčině a češtině.

Oddělení pro děti a mládež
— Laura Driscoll: Dupík a vajíčko (Bunnies)
 Pro nejmenší.

— Hergé: Chrám slunce (Tintinova dobrodružství)
 Dobrodružný komiks.

— Marianne Curleyová: Strážci času. Vyvolený
 (kniha první) Fantasy.

— Stephie Meyerová: Rozbřesk
 Čtvrtý díl hororového příběhu.

— A. Wheatleyová, S. Reid: Po stopách zaniklých světů
 Nejslavnější objevy; postupy při určování stáří; archeo-
 logická naleziště.

Turnaj ve scrabble v knihovně

V úterý 14. dubna se konal turnaj ve scrabble neboli sklá-
dání slov z písmenek, na který se přihlásilo 17 dětí. Klání 
mělo u soutěžících velký úspěch. Zvítězil Jára Podolský, 
kterému k výsledku blahopřejeme! L. Bendzová
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Ve čtvrtek 23. dubna navštívil ZŠ Opočno starosta města pan 
Štěpán Jelínek, aby dětem 1. a 2. tříd přečetl pohádku a po-
povídal si s nimi. Osvědčil svůj herecký talent při přednesu 
pohádky „Proč mají malá divoká prasátka pruhy“ z knihy „To 
nejlepší z Hajaji“.

Proč jste si vybral právě tuto knihu?
Když jsem byl malý, každý večer mi z rádia přál dobrý večer 
Hajaja a po přečtení pohádky jsem usínal s jeho přáním dob-
ré noci. Nikdy jsem nevěděl, jak vlastně Hajaja vypadá, až 
zhruba před rokem se mi dostala do ruky knížka „To nejlepší 
z Hajaji“. V té jsem se dozvěděl, že kreslíři už vtiskli Hajajo-
vi svoji vlastní podobu, takže dnešní děti už vědí, že Hajaja je 
skřítek, který má šaty ušité z noční oblohy, oči jako dvě hvěz-
dičky a pusu jako půlměsíc.

Co si myslíte o projektu „ČTEME DĚTEM“?
Tento projekt je velice prospěšný, protože poukazuje přede-
vším na potřebu hlasitého čtení hlavně doma v rodině. Při 
hlasitém čtení a později vlastním čtení se rozvíjí daleko více 
slovní zásoba dítěte, vlastní fantazie, paměť i osobnost. Ať už 
je to čtení ve škole, s kamarády a hlavně doma v rodině.

Jaké knížky jste měl v dětství nejraději?
Samozřejmě pohádky (ne ty moc strašidelné – třeba Fer-
du Mravence), později dobrodružné, jako Robinson Crusoe 
a tak podobně.

Čtete už doma svému synovi nebo si s ním knížky alespoň 
prohlížíte?
Syn je na čtení ještě malý, ale když mám trochu času, tak si 
prohlížíme obrázkové knížky se zvířátky a auty. Teď se Ště-
pánkovi nejvíce líbí katalog s traktory. Dnes už jsou knížky 
se zvuky, které jsou také moc hezké.

Jaké je vaše nejoblíbenější místo v Opočně?
Oblíbených míst mám hodně, záleží na situaci a náladě. Pak 
vyhledám třeba park, kostel nebo jen rozkvetlou památnou 
lípu. Abych vám ale odpověděl konkrétně, nemám své nejob-
líbenější místo. Mám Opočno rád jako celek.

Jaké jsou vaše nejbližší plány ve funkci starosty města?
Plánů je opravdu hodně a těžko vám nějaký přednostně uve-

du. Snad jen přání, aby se nám dál dařilo získávat fi nanční 
prostředky z dotačních titulů, a to nejen z Evropské unie. Po-
slední dobou mi připadne, že někteří lidé si představují, že 
stačí požádat o dotaci a peníze se automaticky dostanou na 
cokoliv. Práce, která je s tím spojená ze strany úředníků není 
nic jednoduchého a jim za to patří určitě velký dík. Kdo si tím 
sám neprošel, neví, kolik schůzek, hodin a pracovních cest 
kvůli jedné dotaci absolvujeme, a to ještě s nejistým koncem. 
Každého musí poté určitě hřát pohled na předlážděné a nově 
osázené náměstí či dětské hřiště u MŠ.

Co byste popřál malým čtenářům a jejich rodičům?
Aby si rodiče našli čas na čtení svým dětem a povídali si
o tom, co si četli. Aby se toto čtení stalo krásnou společnou 
každovečerní chvilkou. Společné čtení spojuje rodinu a rozvíjí 
v dětech cit, samostatné myšlení, obrazotvornost a poučení. 
Dětem přeji, aby se jim knížka stala celoživotním přítelem, 
který bude vždy po ruce, protože potěší, poradí i rozesměje.

Děkuji za rozhovor.  Mgr. Pavla Hrubá

Bude se zvyšovat školné v ZUŠ Opočno?

Blíží se termín přijímacích zkoušek do ZUŠ. Zkoušky budou 
koncem května, přesné informace přineseme v příštích Opo-
čenských novinách. Do tohoto termínu musíme propočítat, 
zda jsme schopni udržet výši školného, která je již několik let 
stabilní.
 Málokdo ví, že naše škola dostává státní dotace pouze na 
mzdy a odvody. Všechny ostatní náklady jsou hrazeny z výbě-
ru školného. Tento příjem je každoročně přibližně 700 000 Kč. 
V souvislosti s růstem cen náklady stoupají, nejviditelnější to 
je v dodávce tepla. Přestože se snažíme šetřit, základní nutné 
náklady, tj.teplo a elektrická energie, nás v roce 2008 vyšly na 
téměř 170 000 Kč. Znamená to tedy, že na vše ostatní zbývalo 
530 000 Kč. Z této částky musíme hradit běžnou údržbu, ná-
kup učebních pomůcek, nákup materiálu, nákup hudebních 
nástrojů a jejich údržbu, nákup nábytku, údržbu základních 
počítačových programů (účetnictví i mzdy si zpracováváme 
sami) atd. Naši školu navštěvuje 350 dětí! Zatím to zvládá-
me, nákupy plánujeme na několik let dopředu, snažíme se 
získávat prostředky z grantů. Od roku 2000, kdy jsme získa-
li subjektivitu, neměla naše škola ztrátu. Náš druhý zřizova-
tel (od roku 2000 jsme vystřídali tři) dal podmínky jasné 
a tvrdé. Pokud bude v jednom roce ztráta – „ty ty ty!“ Pokud 
bude ztráta i v roce následujícím – důvod ke zrušení organi-
zace. A tak jsme se naučili hospodařit.
 Školné nahoru nepůjde. Není to jen zásluhou našeho hos-
podaření. Sami, bez podpory Města Opočna, které je v sou-
časné době naším zřizovatelem, bychom to nezvládli. Největ-
ším přínosem je fakt, že nemusíme platit nájem za budovu. 
Pokud by město vyžadovalo nájem třeba ve výši 100 000 Kč, 
zbývalo by nám 430 000 Kč, což už by bylo neúnosné. Dá-
le nás město každoročně podporuje fi nančním příspěvkem 
(v r. 2009 je to 50 000 Kč) a zdarma nám poskytuje prostory 
pro koncerty a vystoupení v KND a Mariánském kostelíku. 
Podpory města si velice vážíme, proto se snažíme přispívat 
k rozvoji kulturního života Opočna. Připravujeme pestré pro-
gramy, kde často kromě žáků a učitelů naší školy účinkují 
i hosté. Dobrovolné vstupné z akcí putuje do SRPŠ a jsou 
z něho hrazeny např. stylové oděvy, startovné na různých 
soutěžích, květiny pro absolventy apod.
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Žil v opočenské třináctce kat?
Ta třináctka si o to přímo říká. Bohužel, nebo snad raději bo-
hudík, v Opočně jsme neměli právo hrdelní, takže jsme ne-
mohli mít kata a ani zde nestála žádná popraviště. Na rozdíl 
od sousední Dobrušky, která měla hrdelní právo po celá čtyři 
staletí (1364–1765). Katovna byla postavena v r. 1590 a stá-
vala v zahradě dnešního Husova sboru až do r. 1908, kdy byla 
zbourána.
 Dobruška měla tři popraviště. Na východ od Dobrušky, 
konkrétně ve Valských Dolech, byl šibeniční vrch, kde stála 
šibenice. Šlo o několikaramennou stavbu s oválnou kamennou 
podezdívkou a trámovou konstrukcí. Byla to tedy prokazatel-
ně stálá stavba. Ještě ve 20. století bývalo v těchto místech vy-
oráváno větší množství lidských kostí. Dnes zbyla po této ši-
benici jen hromada kamení, zasypaného hlínou a obrostlého 
keři, která bývala podezdívkou. Ale pořád je tato nerovnost 
v terénu znát. Stínadla se nacházela na Novoměstském kop-
ci na severu města, kde dnes stojí socha Nejsvětější Trojice. 
Ze stínadel se kromě názvu nezachovalo vůbec nic. Třetí po-
praviště bylo v Archlebových sadech a sloužilo ke krutým po-
pravám jako zahrabání zaživa a následné probití kůlem, upá-
lení, čtvrcení nebo lámání kolem.
 Přestože jsme v Opočně tyto „vymoženosti“ neměli, nijak 
to tehdejším Opočeňákům nepomohlo. Jak dokazuje smolná 
kniha (a ta dobrušská se dochovala), byli v Dobrušce souzeni 
lidé z celého opočenského a smiřického panství.

Pro dnešní číslo pro vás mám dvě okna. Víte na jaké budo-
vě v Opočně je najdete?

Těším se na vaše odpovědi, které můžete zasílat do pátku 
15. 5. 2009 na email opocenskenoviny@mu.opocno.cz nebo 
SMSkou na číslo 602 301 808

Připravili David Světlík a Dana Marková

d e n  z e m �

U příležitosti Dne země 22. dubna se vydala Modrá šestka 
světlušek a Hnědá šestka vlčat k Hovadovým do Čánky na 
statek, aby tam společně „oslavili“ tento významný den. 
A jak jinak než prací.
 Děti byly rozděleny do dvojic a plnily nejrůznější úkoly – 
štípaly dřevo, dělaly třísky, vyryly ohniště, upevnily závěsy 
na kotlík, čistily zeleninu a vařily pak bramborovou polév-
ku, vyčistily kotec zajícům, ale také skládaly puzzle, hleda-
ly správné odpovědi na test z přírody a hlavně se svezly na 
poníkovi. Všichni se shodli na tom, že v životě ještě nejedli 
tak vynikající bramborovou polévku a že si podobnou akci 
musíme určitě zopakovat. Iva Vulasová

V letošním školním roce jsme připravili celkem 18 akcí pro 
veřejnost (koncerty v KND a kostelíku – jsou zde započítány 
i ty květnové a červnové, které vás teprve čekají) a pomohli 
jsme při organizaci některých dalších akcí (Rybova mše, vý-
stupy na opočenském Mikuláši, čarodějnicích apod.).
 Vážíme si podpory všech dalších, kteří nám v minulých 
letech pomáhali fi nančními příspěvky nebo materiálem (pře-
devším do výtvarného oboru). Byli to např. pan Vladislav 
Kňourek, paní Zdeňka Bittnerová (obchod na náměstí – vy-
bavení interiérů), f. Školník Opočno, pan Vítězslav Zilvar – 
Vitraj Glass, paní Skokanová z Bolehoště, paní Soňa Polová 

– papírnictví na náměstí, Širokosort pana Milana Vyskočila, 
Zaketovičovi z Českého Meziříčí, prodejna Nitka paní Gru-
lichové, pan Josef Králíček – reklama, pan Krečmer – f. JA-
MAZD Albrechtice.
 V době fi nanční krize, která se více či méně dotýká většiny 
z nás, by bylo zvyšování školného bolestné. Pro některé ro-
diče je i to stávající vysoké. Často navštěvují dva sourozenci 
více oborů a v součtu se jedná o částku, která pro rodinný roz-
počet není zanedbatelná. A tak především s ohledem na děti 
a jejich rodiče jsme velice rádi, že zásluhou všech, kteří nás 
podporují, školné zvyšovat nemusíme. Velmi děkujeme.
 Pokud nás kdokoliv chce podpořit, fi nančně či materiá-
lem, každou pomoc přivítáme. Materiál – zatím máme zkuše-
nosti hlavně ve výtvarném oboru. Paní učitelka je kouzelnice 
a poradí si se vším – látky, stuhy, krajky, korálky, zbytky ba-
revného skla atd. Když jsme loni dostali staré vyřazené židle, 
netušili jsme, co s nimi společně s dětmi z VO dokáže udělat. 
Všude po chodbách máme spoustu barevných židliček (zjisti-
li jsme, že jsou daleko trvanlivější než nové výrobky z plastů 
a podobných materiálů).
 Finanční příspěvky – je možné se domluvit o konkrétním 
účelu, na který budou použity, nebo je možné fi nančně podpo-
řit konkrétní akci pro veřejnost. O postupu bychom se domlu-
vili osobně. Vilma Urešová, ředitelka ZUŠ, tel. 494 668 201

D E T A I L Y  O P O Č N A

Jak jste správně poznali, jednalo se v minulém čísle o dveře 
domu čp. 13, který se nachází na Trčkově náměstí.
 Kronika tento dům zmiňuje na několika místech hlavně 
v souvislosti se jmény těch, kteří v něm žili. A tak se dozvídá-
me, že v r. 1833 zde žili manželé Machačovi, v r. 1861 Rudolf 
Hotyš a roku 1874 se objevuje další jméno – Antonín Dotřel.

V letech 1894–1898 zde byla Občanská záložna – citace zápisu z ro-

ku 1898: Jak již na jednom místě v pamětní knize podotknuto bylo, 

měla „Občanská Záložna“ svou kancelář a pokladnu v městské rad-

nici. Byla tam po 32 léta. Když v r. 1894 z radnice vypovězena byla, 

přestěhovala se do domu č. 13, který patřil účetnímu záložny Antoní-

nu Dotřelovi. Roku 1898 koupila „Občanská Záložna“ dům od stavi-

tele Jana Černého za 12 900 zl. a přestěhovala se tam v březnu. Tento 

dům postaven byl místo rozbořeného domku, patřícího kdysi kupci 

Ad. Skuherskému. Dům „Občanské Záložny“, č. 67 tvoří nároží mezi 

Velkým náměstím a ulicemi Zámeckou a Bašteckou a jest na živém 

místě uprostřed města. Kanceláře měla záložna původně v prvém po-

schodí, jehož část nájemníku pronajata byla. V přízemí byl obchod se 

střížným zbožím.

Doplnění k textu: Když v roce 1894 z radnice vypovězena byla – radnice 

byla v budově čp. 11 (dnešní ZŠ). Dům čp. 67 je rohový dům na náměstí, 

dnes je zde umístěn obchod.
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Ž I V O T  Z A  S V O B O D U  P O L O Ž I L I
T I T O  Č L E N O V É  O P O Č E N S K É H O  S O K O L A

Zdeňka Danzerová (*20. 9. 1907), zahynula 1942 v Osvětimi

Cyril Ondrák (*5. 7. 1882), umučen 24. 10. 1942 v Mauthauzenu

Jan Sedláček (* l3. 7. 1905), popraven 1. 6. 1943 ve Stuttgartu

Karel Novotný (*6. 11. 1903), popraven 1. 6. 1943 ve Stuttgartu

Jan Pitra (*29. 4. 1915), zemřel 25. 7. 1943 v Saské Kamenici

Karel Vašata (*16. 9. 1907), zemřel 1. 3. 1944 v Opočně na následky věznění

Mimo nich své životy položilo dalších devět občanů z Opočna a Čánky. 

Josef Bulíček (*17. 5. 1903), zemřel 30. 5. 1945 Opočno

Josef Dvořák (*4. 9. 1920), 12. 1. 1944 Gross-Rosen

Miroslav Hájek, zahynul 7. 5. 1945 Němčice 

Marie a Václav Javůrkovi, zahynuli 1943 Praha-Pankrác 

Václav Krupička (*28. 10. 1908), 8. 5. 1945 v Praze

Karel Vočka (*9. 3. 1907), zemřel 5. 6. 1942 Prostějov

Emil Zilvar (*10. 3. 1917), zahynul 16. 8. 1942 v Mautheuzenu,

byl umučen na schodech kamenolomu jako Cyril Ondrák.

Z Čánky to byli občané, kteří zahynuli na následky věznění.

Josef  Hvězda (*23. 3 1899), 30. 5. 1945 Čánka

Jan Samek (*15. 3. 1982), 28. 4. 1945 Čánka

Líbil se mi výrok historika, který říká: „Náš národ nemá tolik hr-
dinů, aby se mohlo zapomenout jméno jediného z nich“.

TJ Sokol Opočno, J. G.

Krok za krokem s POHODOU venkovem
Miliony korun rozdělí na rozvoj venkova a drobného podnikání také letos 

Místní akční skupina POHODA venkova (dále jen MAS). Ta již od r. 2005 

působí na Dobrušsku, Novoměstsku a části Orlických hor. Hlavním cílem 

tohoto uskupení obcí, neziskových organizací, zemědělců a drobných pod-

nikatelů se sídlem ve Valu u Dobrušky je všestranný rozvoj regionu.

 MAS nyní hodlá mezi uchazeče právě z řad neziskových organizací, 

sdružení, obcí či drobných řemeslníků a zemědělců rozdělit 5 270 000 

korun. Žádosti budou přijímány od 18. do 20. května 2009. „Celkově 

máme na projekty na letošní rok asi 8 700 000 korun a další výzvu chce-

me vyhlásit na podzim,“ řekl předseda MAS POHODA venkova a staros-

ta Valu u Dobrušky Luboš Řehák.

 Peníze jsou rozdělovány výběrovou komisí dvakrát do roka a žadatelé 

o dotace musejí své projekty směřovat do osmi oblastí, takzvaných fi chí. 

MAS už zveřejnila druhou výzvu pro příjem žádostí o dotaci pro letošní 

rok. Bude přijímat žádosti v rámci fi chí: č. 1 Konkurenceschopnost, č. 2 

Firmy a produkty, a dále fi che, které ještě neproběhly č. 3 Cestovní ruch, 

č. 6 Občanská vybavenost II, č. 7 Kulturní dědictví a č. 8 Vzdělávání.

 U fi che č. 6 jsou cíle podobné jako u fi che Občanská vybavenost I. 

Fiche Vzdělávání má zajistit průběžné vzdělávání a informování fyzic-

kých a právnických osob, které zahajují nebo rozvíjejí podnikání či jiné 

působení v problematice diverzifi kace činností nezemědělské povahy, za-

kládání a rozvoje mikropodniků, venkovského cestovního ruchu, obnovy 

a rozvoje vesnic, občanského vybavení a služeb a ochrany a rozvoje kul-

turního dědictví venkova. „Zvláště vítané jsou akce pro ženy, mladé lidi 

do 30 let a pro skupiny ohrožené vyčleněním ze života většinové společ-

nosti například nezaměstnaní, zdravotně postižení, matky na mateřské 

dovolené, starší občané hledající zaměstnání apod. Aby tyto akce získaly 

podporu, musejí být pro účastníky zdarma,“ uvedl Luboš Řehák.

 Dotace na kulturní dědictví je pak možné získat za předpokladu ob-

novy a využití kulturního dědictví regionu, zachování a rozvíjení tohoto 

bohatství a rozmanitosti obcí a krajiny i pro zvýšení cestovního ruchu 

ať již jde o stavby, nebo společenské kulturní akce. Podpora cestovního 

ruchu s následky na rozvoj území MAS, ve kterém se nacházejí zajímavá 

místa a hned tři turisticky zajímavá města – Opočno, Dobruška a Nové 

Město nad Metují, je cílem fi che č. 3.

 Více informací na: www.pohodavenkova.cz (pb)

TJ Sokol za okupace (pokračování)
Dne 30. března 1943 byli v Litoměřicích odsouzeni další čle-
nové opočenské skupiny ON, Rudolf Říha, Stanislav Baše, Jan 
Pitra, Karel Vlášek a Alois Říha ml. k trestům, z nichž nejnižší 
byl tři a půl léta káznice. Stanislav Baše měl trest 4 roky a 8 mě-
síců těžké káznice a když měl být v lednu 1945 propuštěn dostal 
lístek se slovy „Návrat nežádoucí“. Putoval do dalšího vězení, 
odtud do transportu smrti, z něhož se zachránil útěkem. Domů 
došel pěšky dne 1. května 1945, ještě se skrýval a dalších 6 týd-
nů bojoval o život v opočenské nemocnici při překonávání skvr-
nitého tyfu. Po válce byl členem historickodokumentační komi-
se v RK a tak soustředil mnoho dokumentů a příběhů dalších 
vězňů. Díky tomu máme dnes z čeho čerpat povědomí o událos-
tech pro mnoho mladých lidí z doby dávno před jejich naroze-
ním.

 V létě 1944 se Opočensko stalo působištěm skupiny „Bari-
um“ (Velký Josef), která umístila svoji vysílačku u Jana Vachka 
v Čánce. Do této skupiny se postupně také zapojili někteří bý-
valí sokolští pracovníci. Dopadením parašutistů Josefa Šande-
ry a Josefa Žižky došlo ve dnech 17. a 19. ledna 1945 k zatčení 
16 osob. Z Opočna byli v této skupině zapojeni holič František 
Šrámek, železničář Josef Marek, četník Jan Bohata, v Čánce 
byli zatčeni Jan Vachek, Josef Hvězda (člen bývalého SK Čán-
ka), Jan Samek, Jan Baše, František Duška, V. Zemánek, Václav 
Střihavka a Jan Mráz. Čánka ušla osudu Lidic jen proto, že se již 
psal rok 1945.
 Od 5. května 1945 byla v Opočně, tak jako na jiných místech 
východních Čech a Prahy, revoluční nálada. Na náměstí se shro-
maždovali lidé, strhávali německé nápisy a vyvěšovali státní vlaj-
ky. Byl sestaven strážní oddíl, jenž měl zajištovat pořádek a od-
zbrojovat Němce. Do čela revolučního národního výboru byl po-
staven Jan Langr, náměstky se stali ředitel školy Jan Mlada, děl-
nice Ant. Hrušovská a Alois Říha ml., který se vrátil z koncentrač-
ního tábora. Velení novoměstské a dobrušské posádky, které bylo 
součástí dosud nedotčené armádní skupiny maršála Schörnera, 
mající štáb v blízkých Velichovkách, reagovalo tvrdým zákrokem. 
Dne 6. května vyhlásilo pro okresy dobrušský a novoměstský 
stanné právo, dle něhož měly být odstraněny čs. vlajky, do původ-
ního stavu uvedeny ukazatele na cestách, obnoveno dvojjazyčné 
označení veřejných budov, odevzdány všechny zbraně. Byl vydán 
zákaz vycházení od 20.00 do 5.00 hodin. Do kasáren byla odve-
dena rukojmí. Již 6. května v noci začali Němci na zahradě země-
dělské školy pálit archív a postupně město opouštěli.
Opočno bylo osvobozeno teprve ve čtvrtek 10. května 1945. 
O půl jedenácté dopoledne se objevil na náměstí první sovět-
ský průzkumník na motocyklu a během hodiny do Opočna při-
jely první oddíly Rudé armády, jako součást 59. armády prvního 
Ukrajinského frontu.
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květen 2009

d i v a d l a :
 Středa 6. května od 19 hodin v KND 

—  BOŽENA ŠIMKOVÁ:
 VILA S VĚCNÝM BŘEMENEM
 Hrají: Petr Štěpánek, Gabriela Vránová, Milena
 Steinmasslová a další. Původní česká detektivní hra,
 ve které je všechno jinak a záplava komických situací
 dospěje v závěru k nečekaně dramatickému zvratu
 a rozuzlení. Vstupné 200 Kč. Předprodej v IC.

k o n c e r t y :
 Úterý 12. května od 17 hodin v KND

—  ABSOLVENTSKÝ KONCERT
 Účinkují žáci hudebního oboru ZUŠ v Opočně.

 Pátek 15. května od 18 hodin v KND

—  ZÁVĚREČNÉ VYSTOUPENÍ
 TANEČNÍHO OBORU ZUŠ

 Pondělí 25. května od 18 hodin v KND

—  Z POHÁDKY DO MUZIKÁLU
 Účinkují žákyně pěveckého
 a tanečního oboru ZUŠ v Opočně.

 Čtvrtek 28. května v KND,
 dopoledne pro žáky, od 18 hodin pro veřejnost

—  JARNÍ KONCERT ZŠ OPOČNO
 Účinkují žáci 1. a 9. ročníků, hudebního kroužku
 a pěveckého sboru ZŠ.

 Pátek 29. května od 19 hodin
 v Mariánském kostelíku

—  KONCERT FESTIVALU
 CAMERATA NOVA NÁCHOD:
 PARDUBICKÝ KOMORNÍ ORCHESTR
 Koncert vážné hudby. Pořádá Opočenská beseda.

Oznámení o změně kulturní akce
Absolventský koncert ZUŠ původně plánovaný na středu 

6. 5. byl z důvodu konání divadelního představení
 „VILA S VĚCNÝM BŘEMENEM“ přesunut na úterý 12. 5.
Začátek koncertu je v 17 hodin v Kodymově národním domě.

B L U E I N F O 
o m l u v a  z a  n e -
k o n e � n ý  z á p a s
Omlouváme se občanům, kte-

ří si do svého mobilního telefonu stáhli kalendář akcí na 18. tý-
den, za nesprávné uvedení termínu zápasu Opočenské hokejba-
lové ligy Baroni Opočno—Spartak Dobříkovec. Nesprávně jsme 
uvedli ukončení zápasu 3. května 2090 v 17 hodin. Aniž bychom 
chtěli podceňovat borce obou týmů, jsme si jisti, že 81 let dlouhý 
zápas by byl i pro ně oříškem (nehledě na únavu diváků a naruše-
ní běžného provozu sportoviště). Záznam stačí vymazat jednou, 
odstraní se tím ze všech dní. K takovéto chybě dochází maxi-
málně jednou za deset let. IC Opočno
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KVĚTEN
pátek 29. 5. – Mariánský kostelík v Opočně v 19 hodin

Koncert festivalu Camerata Nova Náchod
Pardubický komorní orchestr

Dirigent Otakar Tvrdý, sólisté: Hana Tvrdá – housle,
Petr Vacek – varhany, Jakub Kubín – zpěv-baryton

ČERVEN
pátek 12. 6. – Obrazárna zámku Opočno v 19.30 hodin

„Ti nejlepší z Konzervatoře Pardubice“
Trio Vít Chudý – housle, Matěj Štěpánek – violoncello

a Kristina Stepasjuková – klavír

ČERVENEC
3.–10. 7.

Hudební interpretační kurzy Opočno 2009
neděle 5. 7. – Mariánský kostelík v Opočně v 19.30 hodin

Zahajovací koncert
David Danel – housle, Karel Plocek – viola, Jan Škrdlík – violoncello

pátek 10. 7. – Mariánský kostelík v Opočně v 18 hodin

Závěrečný koncert
pátek 17. 7. – Obrazárna zámku Opočno v 19.30 hodin

Lukáš Klánský – klavírní recitál
pátek 31. 7. – Obrazárna zámku Opočno v 19.30 hodin

Petr Zdvihal, koncertní mistr KFP – housle
Petr Zdvihal ml., koncertní mistr SOČR – housle,

Radka Zdvihalová – klavír, Martin Štolba – zpěv (baryton)

SRPEN
pátek 14. 8. – Mariánský kostelík v 19 hodin

Heroldovo kvarteto
28.–30. 8. – Mariánský kostelík v Opočně v 19 hodin

III. ročník festivalu Mladé varhany Opočno
pátek 28. 8.

Lucie Žáková – varhany, Ivana Dohnalová – harfa
sobota 29. 8.

Daniela Kosinová–Valtová – varhany,
Jarmila Kosinová – mezzosoprán

neděle 30. 8.

Petr Hostinský – varhany, Pavel Herzog – trubka

ZÁŘÍ
pátek 11. 9. – Obrazárna zámku Opočno v 19 hodin

Tomáš Jamník – violoncello a Ivo Kahánek – klavír
pátek 25. 9. – Mariánský kostelík v Opočně v 19 hodin

Bardolino
Margit Klepáčová – violoncello, Pavel Fischer – housle,

Camilo Caller – perkuse

ŘÍJEN
neděle 11. 10. – Mariánský kostelík v Opočně v 16 hodin.

Koncert Orlicko-kladského varhanního festivalu

Připravuje se: Václav Hudeček – housle, Jaroslava Pěchočová – klavír, 

Kodymův národní dům v Opočně v 19.30 hodin.

k a l e n d á ř  a k c í  —
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17. kolo / sobota 18. dubna 2009

 Opočno — Rokytnice 3:0 (0:0)

B: Moravec (Reichl), Praus (Přibyl), Praus (Michl)

Houževnatého soupeře jsme poprvé pokořili až po 13 minutách 

druhého poločasu. Do konce utkání si další dva zářezy v opočenském 

dresu připsal Tomáš Praus.

18. kolo / sobota 25. dubna 2009

 Voděrady — Opočno 0:4 (0:1)

B: Polák (Reichl), Praus (Jelen), Jelen (Černík, Přibyl), Jelen (Michl)

V tomto kole jsme navýšili svůj náskok v čele tabulky na rozdíl sedmi 

bodů před druhou Lípou.

m u ž i  b  –  o p  i i i .  t � í d y

13. kolo / neděle 19. dubna 2009

 Opočno B — Doudleby B 2:3 (1:0)

B: Jelen 2

Ani posily z „A“ týmu nepomohly trápícímu se mužstvu k zisku bodů.

14. kolo / neděle 26. dubna 2009

 Labuť RK — Opočno B 6:0 (2:0)

Špatný výkon korunovala červená karta pro Michala Schejbala.

Nadcházející zápasy

Muži A

20. kolo NE 10. 5. 17.00 Borohrádek – Opočno A

21. kolo NE 17. 5. 17.00 Kost. Lhota A – Opočno A

Muži B

16. kolo SO 9. 5. 17.00 Přepychy B – Opočno B

17. kolo SO 16. 5. 17.00 Opočno B – Javornice A

starší  p�ípravky –  f inálová skupina kp

1. jarní kolo / neděle 19. dubna 2009 v Novém Městě n. Met.

 Opočno — Nové Město 1:3 (0:1)

B: Filip

Ve vyrovnaném utkání rozhodly tři naše chyby, které soupeř dokázal 

potrestat.

 Opočno — Třebechovice 2:4 (1:3)

B: Šnajdr, Ježek z penalty

Opět se opakovala situace z prvního utkání, kdy po našich hrubých 

chybách soupeř své šance využil. Nám v zakončení chyběl větší důraz.

 Opočno — Rozkoš 5:4 (0:2)

B: Ježek 4, Vrba

V prvním poločase se hrálo pouze na jednu bránu (Rozkoše), ale 

paradoxně jsme opět po našich dvou hrubých chybách prohrávali 0:2, 

když jsme nedokázali využít snad osm vyložených šancí. 

Během deseti minut druhého poločasu jsme otočili výsledek na 5:2. 

V závěru jsme se dopustili dvou hrubých chyb a o výsledek jsme se 

museli opět strachovat.

 mladší  p�ípravka –  finálová skupina kp

1. jarní kolo / neděle 19. dubna 2009 v Novém Městě n./M.

 Opočno — Nové Město 0:4 (0:2)

 Opočno — Třebechovice 4:1 (2:1)

B: Mach, Arijčuk, Bílek, Brož

 Opočno — Rozkoš 0:2 (0:2)

9 0  L E T  K O P A N É  V  O P O Č N Ě

V roce 1931 SK Opočno vybojoval svůj největší předváleč-
ný úspěch – postup do 1. B třídy, ve které pak hrál se stří-
davými úspěchy až do roku 1936.
 Vleklá hospodářská krize první poloviny třicátých let se 
citelně dotkla i sportovců. V rámci nouzových prací pro 
nezaměstnané byla mimo jiné upravena cesta ke hřišti 
v „Lišťovině“. V tomto období se kopaná těší velké oblibě 
zvláště u mládeže. O tom svědčí i skutečnost, že se měst-
ská rada musela zabývat stížnostmi děkanského úřadu, že 
mládež ruší výkon pobožností hraním kopané na volném 
prostranství u kostela na Trčkově náměstí.
 Dochází také k omlazení hráčského kádru SK Opočno. 
Mezi mladší hráče patřili: Karel Vlk, Otto Nožička, Václav 
Bubeníček, Hugo Šmída, Jaroslav Franc, Emanuel Němec, 
Jan Turek, Otto Hovorka, Rudolf Šnorfail, Josef Rufer, 
Karel Růžička, Otto Matyáš, František Hušek, Miroslav 
Hornych, Josef Jelínek, Václav Valeš, Otto Černý, Václav 
Votroubek a brankáři Oldřich Malý a Oldřich Kolc.
 V příštím pokračování historie si mimo jiné připomene-
me slavný zápas s prvoligovým SK Náchod v roce 1935.

Materiály čerpány z brožury Josefa Ptáčka
TĚLOVÝCHOVA A SPORT V OPOČNĚ

 
Soutěž

Vylosovaným výhercem 2. kola soutěže se stal pan Ladislav 
Růžička, který správně uvedl jméno hráče na fotografi i. Tím 
byl Josef Jelínek – syn hostinského od Zeleného stromu.

Soutěžní otázka č. 4 – dnes se ptáme na jméno hráče sto-
jícího zcela vpravo.

Na fotografi i družstvo ZSJ 
Strojosvit (TOS) v roce 1951

Odpovědi můžete zasílat 
formou SMS na telefony: 
721 384 657, 603 274 382
Popřípadě na e-mail:
fotbal.opocno@seznam.cz
K zařazení do losování je 
nutné uvést své pravé jméno 
a příjmení.
 (Dokončení na str. 8)
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Uzávěrka tohoto kola soutěže je ve středu 13. května 2009 ve 
12 hodin. Vylosovaný výherce správné odpovědi bude pozván 
na fotbalové utkání mužů Opočno B—Javornice A v sobotu 
16. května 2009 v 17 hodin, kde o poločase obdrží upomín-
kový předmět.

Na druhé fotografi i představujeme družstvo dorostu TJ Spar-
tak Tesla v roce 1968.
 (fotografi e byly zapůjčeny z archivu města Opočna)

Připravil: Svatoň st., Schejbal, Kopecký
Další informace získáte na www.fotbal.opocno.cz

O P O Č E N S K Á  H O K E J B A L O V Á
L I G A  2 0 0 9

1. kolo / sobota 18. dubna 2009

 HBC Pohoří — TREFA REALITY 3:7 (1:3, 1:2, 1:2)

Neděle 19. dubna 2009

 DYNAMO Semechnice — SPARTAK Dobříkovec 7:0

 (1:0, 4:0, 2:0) 

 HBC České Meziříčí — Meteor Hradec Králové 3:4 (1:0, 0:3, 2:1)

 HBC BARONI Opočno — HBT Demons Třebechovice 5:4 

 (3:1, 1:3, 0:0,1:0) PP

Ve 2. minutě prodloužení rozhodl v přesilové hře opočenský 

Martin Chudý.

2. kolo / sobota 25. dubna 2009

 Meteor Hradec Králové — HBC Pohoří 4:1 (2:1, 1:0, 1:0)

 SPARTAK Dobříkovec — TREFA REALITY 3:9 (0:2, 1:3, 2:4)

Neděle 26. dubna 2009

 DYNAMO Semechnice — HBC BARONI Opočno 4:3

 (1:1, 1:1, 2:1)

Půldruhé minuty před koncem rozhodl dramatický zápas semech-

nický Láďa Černík.

 HBT Demons Třebechovice - HBC České Meziříčí 1:9 (0:3, 0:5, 1:1) 

Zpracoval M. Kopecký
Další informace získáte na www.hokej.opocno.cz

Vydává Město Opočno. Zdarma. E-mail: opocenskenoviny@mu.opocno.cz, tel./fax: 494 668 338. Šéfredaktorka: Mgr. Jana Hrnčířová

Redakční rada: Ing. Markéta Fingrálová, Kateřina Francová, Ing. David Světlík. Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a za tiskové chy-

by. Vyhrazuje si právo na krácení příspěvků. Za obsah článků plně zodpovídají jejich autoři a jejich názory nemusí vyjadřovat postoj redakční rady. 

Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Grafi cká osnova: atelier duplex s. r. o. Grafi cká úprava: Dalibor Štěpán ml. Tisk: Rodomax s. r. o., Nové Město n. Metují.

Rozšiřuje: Česká pošta. Volné výtisky jsou k dostání v IC Opočno, Kupkovo nám. 247. Registrace MK ČR E 11930. Náklad: 1400 výtisků.

Den ke zdraví
V rámci výchovy ke zdraví se na ZŠ Opočno uskutečnil pro-
jektový den s názvem Den ke zdraví, který proběhl 23. dub-
na a zúčastnily se ho 3.–5. ročníky a v úterý 28. dubna pro-
jekt Zdravý zoubek, určený dětem 1. a 2. ročníků ZŠ.
 Dny probíhaly v obou školních budovách prvního stupně. 
Třídy, chodby a tělocvična se změnily v tvořivé „dílny“, děti 
měly možnost hravou a přitažlivou formou rozvíjet své schop-
nosti a dovednosti. Mladší děti 1. a 2. ročníků pracovaly za 
pomoci svých učitelek na projektu Zdravý zoubek, kde se 
spolu se zubní lékařkou MUDr. Blankou Filipovou naučily 
pečovat o svůj chrup, zasoutěžily si a zhlédly zajímavý fi lm 
s touto tématikou. Cílem Dne ke zdraví byla výchova dětí ke 
zdravému životnímu stylu, péči o své zdraví, snaha o úpravu 
stravovacích návyků, a tím i výběru zdravějších potravin a ná-
pojů. Současně šlo o vyzdvižení důležitosti pohybu a všech 
pohybových aktivit našich dětí. Součástí dne byla i přednáš-
ka k ochraně zdraví, prevenci úrazů a ukázky poskytování 
první pomoci vedené odbornou lékařkou. Děti 3.–5. ročníků 
utvořily menší skupinky a z donesených potravin připravova-
ly tzv. zdravou a nezdravou svačinu. Fantazii se meze neklad-
ly a vznikaly opravdu nápadité a chuťově přitažlivé dobroty. 
V rámci sportovního vyžití se jednotlivé ročníky utkaly v tur-
naji ve vybíjené, kde nechyběly ani roztleskávačky a spousta 
fanoušků z řad spolužáků. Odpoledne si žáci prakticky vy-
zkoušeli zásady první pomoci pod vedením MUDr. Jany Ko-
můrkové.
 V závěrečné fázi projektu si děti ověřily své znalosti ve vě-
domostním testu a jako výstupy z celého dne se na nástěn-
kách objevily výtvarné koláže na téma Zdravý člověk a Zdra-
vý zoubek. Děti prožily dva netradiční školní dny věnované 
zdravému životnímu stylu, užily si spoustu zábavy, legrace 
a sportovního zápolení, ale zároveň ukázaly, že jsou schopné 
spolupracovat, komunikovat a výtvarně se vyjadřovat, a že in-
formace získané ve škole umí dobře využít i v praxi. Podobně 
zaměřený projektový den na 2. stupni ZŠ je naplánován na 
červen 2009. Mgr. Hana Roubalová
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Příští číslo vyjde 21. 5. 2009 — Uzávěrka 12. 5. 2009 v 15 hodin
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„Quo vadis“ nemocnice v Opočně??

Reaguji tímto na článek v Rychnovském deníku ze dne 
23. 4. 2009 s názvem „Dotace náchodskou nemocnici ne-
zachrání. Zavře se Opočno?“ V uvedeném článku rozebí-
rá jeho autor příčiny neutěšené ekonomické situace Ob-
lastní nemocnice v Náchodě. Dle údajů z článku přesáhl 
dluh částku 80 milionů Kč i při každoroční dotaci nemoc-
nice dvaceti miliony Kč z krajského holdingu. Nynější mi-
mořádná dotace 8 a půl milionu korun je tak jen slabou 
náplastí na hrozivě rostoucí dluhy. Jedním z možných ře-
šení je, dle údajného vyjádření ředitele nemocnice v Ná-
chodě MUDr. Švábla, zavření jednoho ze dvou satelitů Ná-
choda, tedy nemocnice v Opočně, která, podle údaje z uve-
deného článku, generuje roční ztrátu 22 milionů korun. 

„Pokud ji zavřeme (rozuměj nemocnici v Opočně), máme 
po starostech“, míní pan ředitel.
 Rád bych poukázal na kořeny problému opočenské nemoc-
nice z pohledu jednoho z jejich dlouholetých zaměstanců. 
Problémy týkající se tohoto zařízení se řeší mediálně již ně-
kolik let. Pohledy „zvenku“ však nevypovídají pravdivě o sku-
tečných příčinách tohoto stavu. Poukazují tak vlastně na 
zaměstnance zařízení jako na ty, kteří za závažnost situace 
nesou odpovědnost nebo se na ní přinejmenším výrazně po-
dílejí. A proti tomuto tvrzení se chci ve jménu všech zde pra-
cujících zaměstnanců ozvat.
 O nás bez nás – tak by se spíše měla celá situace nazývat.
Vraťme se však ke kořenům.
 Krátce po sametové revoluci byla nemocnice pod vede-
ním vizionářské osobnosti tehdejšího ředitele MUDr. Jiřího 
Šmejdy přeměněna v akciovou společnost. Tato vlaštovka 
se stala terčem mnoha diskusí, kritik, zároveň ale i příkla-
dem hodným následování. Brzy začaly vznikat další nemoc-
niční akciové společnosti, na rozdíl od opočenské s účastí 
kraje, což ovšem znamenalo v podstatě pouze návrat k so-
cialistickému způsobu hospodaření, kdy někdo z peněz da-
ňových poplatníků vždy, když bylo třeba, zaplatil vznikající 

milionové dluhy těchto zařízení. Takto se ovšem v Opoč-
ně hospodařit nedalo. Hospodařili jsme bez jakýchkoli kraj-
ských nebo státních dotací, pouze s tím, co jsme vydělali. 
Proto bylo naší prioritou šetření na všech frontách, úzkost-
livá kontrola účelnosti výdajů, bohužel ale také úsporná 
platová politika, dají-li se tak nazvat nízké platy zaměstnan-
ců tohoto zařízení ve srovnání s okolními nemocnicemi. 
Dle hospodářských výsledků vykazuje nemocnice v Opočně 
v roce 2002 zisk 2 miliony korun.
 V uvedeném roce zasáhne prosperující zařízení těžká 
ztráta. Náhle umírá předseda představenstva a ředitel ne-
mocnice MUDr. J. Šmejda. Vedení se ujímá jeho náměstek, 
Ing. Prokeš. Rok 2003 končíme ještě s hospodářským vý-
sledkem v kladných číslech i v dalších letech 2004 a 2005 vy-
kazujeme mírný zisk. Ve zprávě ze zasedání představenstva 
Opočenské nemocniční a. s. z roku 2005 je dokonce poznám-
ka, že nejsou uplatňovány žádné fi nanční nároky z naší stra-
ny vůči kraji. V této době se ale ve zmíněných dokumentech 
již objevuje poznámka o potřebě fúze s větším zařízením 
(konkrétně Náchodem) – údajně z důvodu zachování ne-
mocnice v Opočně. V následujícím roce mají totiž probíhat 
nová ministerská výběrová řízení, mají být podepisovány 
nové smlouvy se zdravotnickými pojišťovnami apod. Nakolik 
byly tyto avizované události skutečným impulzem ke zrušení 
samostatné Opočenské a. s., nakolik se na nich podílela ne-
schopnost a konzervatizmus jejího tehdejšího vedení, jakou 
roli v něm hrály stále se zvyšující rozdíly platových podmí-
nek zaměstnanců tohoto zařízení oproti zařízením okolním, 
jde nad rámec tohoto zamyšlení. Faktem je, že k fúzi s Ob-
lastní nemocnicí v Náchodě došlo a od 1. 1. 2006 se stáváme 
její součástí.
 Tehdejší ředitel této nemocnice Ing. Šimurda, oznamuje 
vzápětí útlumový program v Opočně. Prakticky to znamená: 
bude ukončena činnost porodnice (tato byla zrekonstruová-
na v roce 2004 – byly zde provedeny poměrně nákladné sta-
vební úpravy, zřízeny 1–2 lůžkové pokoje se sprchami, první 
doba porodní s vířivou vanou, rekonstrukce rozvodů.). Jako 
důvod pro zrušení je uváděn nízký počet porodů (přes 450 
za rok), přičemž počáteční kapacita porodnice – za prim. 
Mrkáčka – byla více než 700 porodů ročně, vzhledem ke kle-
sajícímu počtu nově narozených dětí se pak postupně snižo-
vala. V dnešní době nedostatku porodních lůžek a nastalém 
baby boom toto oddělení zeje prázdnotou . . .  (Mnohé mamin-
ky vzpomínají na laskavý personál a krásné prostředí, ve kte-
rém přivedly na svět své potomky.) Primáři Zakálovi nezbý-
valo jiné řešení, než si hledat práci jinde – odchází v červnu 
2006 na primariát v Ústí nad Orlicí, kde je dodnes. Personál 
pochopitelně končí, zůstává malá část s nejistou budoucností. 
Kauza porodnice pak pokračuje, politici soupeří o body tím, 
jak porodnici opakovaně mediálně otvírají, jak se snaží se-
hnat nový personál, vše je ovšem pouhou politickou fraškou.
 V režii náchodské je dokonce ještě provedena částečná 
rekonstrukce několika pokojů gynekologie (kolaudace 8. 2. 
2007), aby mohlo toto upravené oddělení suplovat v té době 
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rekonstruovanou porodnici v Náchodě. Konečně je vše vyře-
šeno a 30. 3. 2007 je provoz porodnice v Opočně defi nitivně 
ukončen.

Útlum se týká dalších součástí nemocnice. Je například zru-
šen provoz zrekonstruované, hygienou schválené kuchyně, 
personál je propuštěn, jídlo výrazně horší kvality je dováženo 
2 x denně nasmlouvanou fi rmou z Náchoda. (Hodnota stravy 
s dovozem přesahuje téměř 2 x fi nanční náklad na stejné jíd-
lo v Náchodě.) Smluvně je dále řešen úklid v zařízení, údrž-
ba, prádelna – vše prý bude fi nančně výhodnější. To nechť 
posoudí laik sedláckým rozumem a kupeckými počty . . .
 Nastalá situace rozbouří emoce mezi zaměstnanci, odchá-
zí několik perspektivních lékařů v nejlepším věku – nač by 
také ostatně čekali?! Ale nebuďme nespravedliví – zlepší se 
platy personálu, zejména sester. Při příslibu zachování zá-
kladních oddělení, – chirurgie, interna a následná péče, se 
tak daří většinu sester udržet a nemocnice v okleštěné formě 
pokračuje ve své činnosti.
 Strůjce revolučních změn, jak bývá dobrým zvykem, je jimi 
sám zničen. 15. 2. 2007 je teatrálním způsobem při schůzi 
kolegia primářů Oblastní nemocnice v Náchodě s jejím vede-
ním odvolán ředitel Ing. Šimurda ze své funkce. Odvolací ko-
mise Královéhradeckého holdingu v čele s Ing. R. Všetečkou 
zdůvodňuje tento akt odvolání špatnou spoluprací ředitele 
Ing. Šimurdy s vedením kraje a svévolným zrušením porod-
nice v Opočně . . .  Jak úsměvné. O připravovaných krocích, 
průběhu i časovém harmonogramu je zcela jistě krajský nad-
řízený orgán dlouhodobě informován a vše musí probíhat 
v jeho režii. Vždyť on je přece zřizovatelem zdravotnických 
akciových společností v Královéhradeckém kraji a donáto-
rem jejich ředitelů.
 Do čela náchodské nemocnice je jmenován MUDr. Švábl. 
Dle jeho nedávného vyjádření narůstal dluh náchodské ne-
mocnice o 20 milionů za rok – logicky vzato, musel tento činit 
začátkem roku 2006 minimálně 40 milionů. Teprve v té době 
se stává opočenská nemocnice součástí náchodské. A světe 
div se, do té doby nezadlužené opočenské zařízení zatěžu-
je od této chvíle náchodský rozpočet každoročně o dalších 
22 milionů Kč.
 Jaké jsou důvody? Myslím, že je není třeba dál příliš vy-
světlovat. Omezení provozů díky rušení fungujících a vydě-
lávajících oddělení (gynekologie, porodnice), tím druhotně 
nižší příliv potenciálních pacientů i pro jiné obory, odchod 
části zaměstnanců, přemrštěné výdaje za nasmlouvané služ-
by, centrálně vedené nákupy mnohdy výrazně dražších ma-
teriálů a zdravotnických potřeb pouze přes Královehradecký 
holding, narůstající mzdové náklady atd. Jak situaci vyřešit? 

Nejlacinějším způsobem – to, co jsme zahájili, dokončeme 
– zrušme už konečně tu opočenskou nemocnici. Pracuje ne-
ekonomicky, dělá dluhy – ještě že nedělá – soudě alespoň 
podle vyjádření většiny spokojených pacientů – také ostudu.
 Chirurgie odoperuje ročně – přestože chybí 2 lékaři do 
kmenového stavu pracovníků – 850 pacientů, své úkoly plní 
interna i následná péče. Jak tyto úkoly medicínské ale i etic-
ky lidské tato oddělení plní, nechme na posouzení pacientů. 
A jestli je nebo není v Opočně nemocnice potřeba, to ukáže 
zřejmě nejbližší čas. Respektive spíše rozhodnutí úřadů a ve-
dení Oblastní nemocnice v Náchodě. Nám nezbývá než dou-
fat, že bude dostatečně zodpovědné a uvážlivé.

V Opočně 26. 4. 2009 MUDr. Milič Světlík,
primář chirurgie v Opočně

fo
to

: w
w

w
.o

po
cn

o.
cz

Pracujeme se 
světovou jedničkou 
na trhu okenních 
profilů

Proplast K s.r.o., Polní 468, Nové Město n. Metují 
tel./fax: 491 472 927, mob.: 777 113 409
e-mail: info@proplast.biz
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